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درمکتب امام

دول��ت نظارت کن��د در اینکه یک کالاهایی که برخلاف مصلحت 
جمهوری اسلامی است، برخلاف شرع است، آنها را نیاورند. این نظارت 
اس��ت. همچو نیست که آزادشان کنید که فردا بازارها پر بشود از آن 

لوکس ها و از آن بساطی که در سابق بود.
صحیفه امام؛ ج۱۹؛ ص۳۵ | جماران؛ ۴ شهریور ۱۳۶۳

... آن بساطی که در سابق بود

طی نامه ای پیرامون مسائل اقتصادی کشور عنوان شد
تشکر و قدردانی وزیر اقتصاد 

از رهنمود های رهبرمعظم انقلاب

نامه ۹ بسیج دانشجویی به سیف:
انتقاد از انفعال و ضعف ساختار نظارتی 

بانک مرکزی

پورنجاتی:
هنر مشاوران روحانی 

گفتن »به به! قربان عالی بود« است

هاشمی رفسنجانی:
باید چند نیروگاه هسته ای دیگر بسازیم

 وزیر امور اقتصادی و دارایی طی نامه ای از رهنمودهای اخیر رهبر 
معظم انقلاب پیرامون مسائل اقتصادی کشور تشکر و قدردانی کرد.
به گزارش  ش��بکه اخبار اقتصادی و دارایی )ش��ادا(، در پی فرمایشات 
راهگش��ای رهبر معظ��م انقلاب حضرت آیت الله العظم��ی خامنه ای در 29 
بهمن ماه سال جاری در دیدار با مردم شریف آذربایجان پیرامون مهمترین 
مس��ائل و چالش های اقتصادی کش��ور علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی و 
دارایی در نامه ای با اش��اره به این رهنمودها، از حمایت و پشتیبانی ایشان 

تشکر و قدردانی کرد.
متن نامه به شرح زیر است:

باسمه تعالی
محضر مبارک حضرت آیت الله العظمی خامنه ای )مدظله العالی(

رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران
باسلام و احترام

فرمایش��ات حضرتعال��ی در روز 29 بهمن ماه در جمع مردم ش��ریف 
آذربایجان در باب مس��ائل اقتصادی کشور و دو عارضه مهم نفتی و دولتی 
بودن آن، همانند همیشه راهگشا بود و نظر مردم و مسئولان را به مهم ترین 

چالش های اقتصادی کشور جلب نمود.
به استحضار می رساند، پیرو ابلاغ سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی در 
سال گذش��ته، وزارت امور اقتصادی و دارایی تلاش نمود تا سند راهبردی 
وزارتخانه را با مؤلفه های اساسی مندرج در سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 

هم راستا کرده و اجرای آن را در دستور کار قرار دهد.
در این سند، افزایش توان ثروت آفرینی کشور و تأمین مالی پایدار دولت 
و کاهش اتکا بودجه به درآمدهای نفتی، دو اولویت کلیدی راهبردی است 
که برای تحقق آنها اهداف مشخص کیفی و کمی و اقدامات معین اجرایی با 
زمان بندی معین، برنامه ریزی شده است. اجرای این برنامه نیز به طور مستمر 

پایش شده و در موارد لزوم، برنامه ها روزآمد می گردد.
همان گونه که حضرتعالی در س��خنان مهم اخیر خود اش��اره فرمودید، 
رهایی از وابستگی اقتصاد به نفت و مردمی شدن آن امر پیچیده و دشواری 

است که تحقق آنها نیازمند درک و عزم مشترک مردم و مسئولان است.
در این مس��یر گس��ترش تولید داخلی با اتکا به توانمندی های بخش 
خصوصی و اجرای سیاس��ت های کلی اصل 44 قانون اساس��ی و نیز متکی 
ک��ردن بودجه دولت به درآمدهای مالیاتی بدون همراهی و به عبارت بهتر 

پیشتازی مردم بزرگوار کشورمان امکان پذیر نیست.
رهنمودهای حضرتعالی در مورد اهمیت مشارکت عموم مردم در اجرای 
طرح این وزارتخانه برای تحول اساس��ی در نظام مالیاتی کشور که مراحل 
اصلی آن در حال اجراست، دست اندرکاران آن را به امکان موفقیت کامل 
این طرح بیش از پیش امیدوار نمود. همچنین ارشادات حضرتعالی در زمینه 
لزوم مقابله جدی و قاطعانه با عدم ایفای تعهدات توسط برخی از بدهکاران 
به نظام بانکی کش��ور و تفکیک بدحس��ابان بانکی از اشخاصی که به دلیل 
برخی مشکلات امکان ایفای به موقع تعهدات آنها وجود ندارد، می تواند زمینه 
مشارکت قوای سه گانه و مردم را برای گره گشایی از این معضل فراهم سازد.

وظیفه خود می دانم از این حمایت و پشتیبانی مهم و به هنگام تقدیر 
و تشکر نمایم.

رئی�س مجمع تش�خیص مصلحت نظام، تواف�ق خوب در بحث 
مذاکرات هسته ای را حفظ حقوق مردم ایران قلمداد می کند و معتقد 
است: ما عضو آژانس هستیم و طبق قانون آنها مسئولیت دارند که 

به ما کمک کنند و نه اینکه مزاحمت ایجاد کنند.
هاش��می رفس��نجانی در گفت و گویی با مهر، با بیان اینکه طرف های 
مذاکره کننده باید حقوق مسلم ما را بدهند، گفت: کشورها می توانند از همه  
منابع صلح آمیز هسته ای برخوردار باشند. طبعاً این برخورداری، تکنولوژی 
می خواهد. آنها مس��ئولیت دارند که به ما کمک کنند و نه اینکه مزاحمت 
ایجاد کنند. در اساسنامه آنها این نکته هست و ما هم مطالبه می کنیم. ما 
قطعاً دنبال )فناوری( هس��ته ای »نظامی« نیستیم. ممکن است آنها شبهه 
داش��ته باش��ند که باید برطرف ش��ود. باید نظارت آژانس را تأمین کنیم تا 
مطلع باشند و ببینند که ما به طرف مسائل نظامی نمی رویم. آنها هم باید 

حقوق ما را بدهند.
رئی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام گفت: هم��ه آنچه که الان در 
نطنز و فردو داریم، نمي توانند سوخت نیروگاه بوشهر را تأمین کنند. البته 
س��وخت آن را روس ها تعهد دارند و فعلًا مي دهند. بنا داریم چند نیروگاه 
دیگر بس��ازیم و باید هم بس��ازیم و این حق و مصلحت ماست که بسازیم. 
لذا باید به موازات آن، قدرت غني س��ازي ما بالا برود. فکر مي کنم اگر به 
تفاهم برس��یم و با نظارت کامل هم باشد، دیگر دلیلی برای کارشکنی آنها 
وجود نداشته باشد. مثلًا مي گویند ما از خارج به شما سوخت مي دهیم که 

این حرف دلیلي ندارد.
هاش��می رفسنجانی با بیان اینکه اگر دو کشور ایران و عربستان با هم 
هماهنگ کار کنند، خیلی چیزها حل می شود، گفت: ما طمعی به سوریه، 
عراق و بحرین نداریم. اختلافات ما براس��اس نگرانی های دیگری است. هر 
چند عربستان اصلًا رژیمی وهابی است اما در دورانی که با هم رفاقت کردیم، 
این مسئله را تحت الشعاع قرار دادیم و گفتیم که مسایل عقایدی مربوط به 
علماست و ما باید کشورداری کنیم. با اظهاراتي که در نماز جمعه تهران شد 
تعامل با عربستان خیلي بد شد، ولی الان نسبت به گذشته خیلی بدتر نیست.
وی افزود: الان دورنمایه خاورمیانه را خوب نمی بینم و بد می بینم. اولاً 
به خاطر قدرتی که تروریست ها پیدا کردند. البته هنوز جنگ است و شاید 
شکس��ت بخورند. اینها قدرت کمی نیستند، تقریباً یک ثلث سوریه و یک 
ثلث عراق را اش��غال کرده اند که به اندازه انگلیس ش��ده است! فکر می کنم 
این مشکلات به آسانی حل نمی شود. در یمن نیز مسئله خیلی جدّی است، 
یعنی در آنجا القاعده و سنی ها اکثریت هستند. من الان نگران یک جنگ 
در یمن هستم. می توانیم همه اینها را ما با ملک سلمان حل کنیم اما یک 

دید و همکاری وسیع باید باشد.

بس�یج دانشجویی ۹ دانشگاه در نامه ای خطاب به رئیس بانک 
مرکزی، از ضعف جدی نظارتی بانک مرکزی در سیستم پولی و مالی 

کشور انتقاد کردند.
در بخش هایی از این نامه آمده است:

سیاست های اقتصاد مقاومتی که از سوی رهبر معظم انقلاب ابلاغ شده اند 
را می توان به مثابه نقشه راهی برای مقابله با دشمن در عرصه اقتصادی به 
حساب آورد که هر یک از نهادها باید وظیفه خود را برای تحقق آن انجام 
دهد. بیانات ایشان در دیدار با مسئولین کشور در 16 تیرماه 1393 پیرامون 
اهمیت نظام بانکی در اقتصاد مقاومتی، حاوی نکات مهمی است که نقش 

نظام بانکی را در این جنگ اقتصادی مشخص می کند.
میزان نقدینگی در 15 س��ال گذش��ته 30 برابر شده است اما سیستم 
کنترلی نظام بانکی کش��ور در سالهای گذشته رشد چندانی نکرده است و 
کماکان نظارت بانک مرکزی بازرس محور و براساس اسناد فیزیکی انجام 
می ش��ود. عمده اختلاس ها و فسادهای عظیم و بی سابقه ای که تاکنون در 
کشور رخ داده است نیز به دلیل عدم نظارت صحیح بر نظام بانکی بوده است. 
از جمله این موارد می توان اختلاس سه هزار میلیارد تومانی، فساد 70 میلیارد 
ریال��ی یا 12 هزار میلیارد تومانی، وام بدون ضابطه 6500 میلیارد تومانی 
اخیر و... نمونه های دیگر اشاره کرد. از طرفی آمار منتشر شده توسط بانک 
مرکزی نیز گویای این مطلب است؛ 16 بانک از 28 بانک، کفایت سرمایه 
قاب��ل قبول را رعایت نکرده اند. ش��بکه بانکی به طور میانگین 51درصد از 
سرمایه پایه اش را به سرمایه گذاری در شرکت ها اختصاص داده است و 13 
بانک از حد 40 درصدی قانونی فراتر رفته اند، این نسبت در یکی از بانک ها 

به 380 درصد رسیده است و...
نظارت، یکی از وظایف بانک مرکزی اس��ت که در بند »ب« ماده 11 
قانون پولی و بانکی کش��ور مصوب تیرماه س��ال 1351 بر آن تصریح شده 
اس��ت تا براس��اس آن نظام بانکی به شیوه ای ایمن و صحیح عمل کند و از 
تخلفات در این حوزه جلوگیری شود اما لازمه نظارت، دسترسی به اطلاعات 
صحیح، کامل و بی نقص است که امروزه ساز و کارها و شیوه های مرسوم آن 

در دنیا شناخته شده می باشد.
از همین رو بانک مرکزی در اقدامی قابل تقدیر اوایل مردادماه با ابلاغ 
بخشنامه ای به بانک ها از آنها خواست که اطلاعات مالی خود را طبق آنچه 
در بخشنامه ذکر شده بود از ابتدای آذرماه بر روی سایت خود قرار دهند. 
علی رغ��م تاکید معاون نظارت��ی بانک مرکزی آقای تهرانفر بر این موضوع، 
متأس��فانه این بخش��نامه با بی توجهی 21 بانک و موسسات مالی رو به رو 
شد و علی رغم الزامات اجرایی که در بخشنامه برای خاطیان در نظر گرفته 
ش��ده بود، تاکنون هیچ برخوردی با بانک های متخلف نشده است و حتی 
بانک هایی هم که این بخشنامه را اجرا کردند هر یک در قالبی غیرهمگون، 
تنها بخش��ی از اطلاعات خواسته شده را در اختیار گذاشتند که لزوم ارائه 
قالب مشخص از طرف بانک مرکزی برای یکسان سازی و استفاده بهینه تر 

از اطلاعات را نشان می دهد.
اکنون پس از گذش��ت حدود 3 ماه از موعد اجرای این دستور العمل و 
عدم اجرای آن توسط اکثر بانک ها و موسسات، چندین سؤال درباره نظارت 
بانک مرکزی قابل طرح است که لازم است به آن پاسخ داده شود چرا که 
در غیر این صورت به مانند قبل، تغییری در وضع موجود رخ نخواهد داد.

آیا وقت آن نرسیده که بانک مرکزی  از ابزارهای قانونی خود برای جریمه 
بانک ها و موسسات مالی متخلف استفاده کند؟ تا کی باید شاهد توصیه و 
خواهش از طرف بانک مرکزی به بانک ها برای اجرای دستور العمل ها باشیم؟
چند اختلاس و  رانت چندمیلیاردی دیگر باید رخ دهد تا بانک مرکزی 

به طور جدی برای برخورد با متخلفین ورود پیدا کند؟
آیا نمی توان نام بانک هایی که برخلاف مصالح کشور و دستورالعمل های 
بانک مرکزی وارد حوزه های غیرمولد و پرریسک شده اند اعلام شود تا درجه 
اعتباری هر یک معلوم شود و مردم آگاهانه برای سپرده گذاری در بانک ها 

تصمیم بگیرند؟
این در حالی است که عدم نظارت و برخورد بانک مرکزی و استفاده از 
ابزارهای قانونی در حوزه های بنگاه داری، معوقات و موسسات مالی غیرمجاز 
و... باعث سوق نظام بانکی و بالتبع اقتصاد کشور به نقطه ای شده که بازگشت 
از آن بسیار دشوار است و لازم است تا هرچه سریعتر این روند تغییر کند.
تا چه زمانی آحاد جامعه باید شاهد برخورد منفعلانه در قبال تخلفات 
گسترده بانک ها در حوزه های گوناگون مانند عدم ارائه اطلاعات شفاف، دور 
زدن نرخ های مصوب سود سپرده ها و تسهیلات، عدم هدایت صحیح منابع 

مطابق قانون و... باشند؟
آیا وقت آن نرسیده است که بانک مرکزی فعالانه وظیفه اصلی خود یعنی 
نظارت بر ش��بکه بانکی را در دس��تور کار قرار دهد و با استفاده از ابزارهای 

قانونی خود، قاطعانه با متخلفین برخورد کند؟
چرا بانک  مرکزی اقدام به رتبه بندی بانک ها نمی کند تا براس��اس آن 
بانک ها برای بهبود رتبه اعتباری خود و کسب سپرده های مردم با یکدیگر 

رقابت کنند، نه با افزایش بدون ملاحظه  سودهای بانکی؟
اص��لاح نظام بانک��ی و تقویت نظارت بانک مرک��زی بر بانک ها جهت 
جلوگیری از تخلفات، یکی از لوازم تحقق اقتصاد مقاومتی اس��ت؛ لذا حال 
که رئیس جمهور محترم بر اهمیت ش��فافیت اطلاعات تاکید دارند و بقیه 
مسئولان نظام هم در این موضوع متفق القولند و خواستار اصلاح نظام بانکی 
هستند، بایسته است نهایت تلاشتان را برای اجرای این مهم به کار گیرید. 
لازم به ذکر اس��ت که بسیج دانشجویی این موضوع را رصد کرده و منتظر 

پاسخ جنابعالی به این شبهات خواهد بود.
1- بسیج دانشجویی دانشگاه الزهرا)س(

2- بسیج دانشجویی دانشگاه امام صادق)ع(
3- بسیج دانشجویی دانشگاه شهید بهشتی

4-بسیج دانشجویی دانشگاه تبریز
5- بسیج دانشجویی دانشگاه تربیت مدرس

6-بسیج دانشجویی دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران
7- بسیج دانشجویی دانشکده اقتصاد علامه طباطبایی

8- بسیج دانشجویی دانشگاه علوم اقتصادی
9- بس��یج دانش��جویی دانش��گاه علم و صنعت ایران، مرکز مطالعات 

اقتصادی.

دبیرعلم�ی همای�ش تمرکززدایی و س�اماندهی 
پایتخ�ت گف�ت: انتق�ال پایتخت صرف�ه اقتصادی و 

سیاسی ندارند و این هویت قابل انتقال نیست.
به گزارش فارس، محمدحس��ن پاپلی یزدی در همایش 
تمرکززدای��ی و س��اماندهی پایتخت اظهار داش��ت:  انتقال 
پایتخت صرفه اقتصادی و سیاس��ی ندارد و این هویت قابل 
انتقال نیس��ت. وی با اشاره به اینکه تاکنون کشورهایی که 
اقدام به منتقل کردن پایتخت کرده اند، کش��ورهای فدرال 
هستند، گفت: روزانه 40 تا 45 هزار نفر در تهران کار اداری 
دارند و یک میلیون و 700 هزار س��فر برای انجام کارهای 
اداری در تهران انجام می ش��ود و امیدواریم بتوانیم در طول 
5 سال آینده 50 درصد این رفت و آمدها را کاهش دهیم.
وی ب��ه اس��تفاده از تکنولوژی های روز اش��اره کرد و گفت: 

3 ه��زار کیلومتر فیبر نوری داریم ک��ه تنها 3 درصد آن را 
استفاده می کنیم لذا باید به سمت استفاده از تکنولوژی های 

روز پیش برویم.
پیام رئیس جمهور 

همچنین رئیس جمهور برای این همایش که دیروز در 
دانشگاه تربیت مدرس برگزار شد، پیامی را منتشر کرد که 
در بخشی از آن آمده است: بی شک طرح امکان سنجی انتقال 
پایتخت سیاسی و اداری کشور و ساماندهی و تمرکز زدایی 
از تهران که بررس��ی و جمع بن��دی مطالعات صورت گرفته 
درباره تمرکز زدایی و س��اماندهی ش��هر تهران و الزامات و 
تمهیدات اجرایی و راهبردهای پیشنهادی برای ساماندهی 
تهران بزرگ را در صدر اهداف خود قرار داده و خوشبختانه 
از سوی مجلس شورای اسلامی نیز به تصویب رسیده است 

در ص��ورت پیگیری جدی می تواند در افق های زمانی کوتاه 
مدت، میان مدت و بلند مدت مشکلات و تنگناهای موجود 

را به حداقل رسانده و به شکل مطلوب مرتفع سازد.
دغدغه دولتمردان و سیاستمداران

مش��اور و دس��تیار عالی مقام معظم رهبری نیز در این 
همای��ش مهمترین دغدغ��ه دولتمردان، سیاس��تمداران و 

شهرداران را تمرکززدایی و ساماندهی در پایتخت دانست.
سردار صفوی اظهار داشت: مهمترین دغدغه دولتمردان، 
سیاس��تمداران،  ش��هرداران در تمرکززدایی و س��اماندهی 
پایتخت اس��ت. وی ادام��ه داد: دولتمردان نمی توانند وضع 
موجود را تحمل کنند و برای مردم نیز این وضعیت غیرقابل 
تحمل است. بنابراین باید برای معضلات شهر تهران راهکاری 
اندیش��یده شود. وی با اش��اره به اینکه نخستین مسئولیت 

دانشگاه ها تربیت کادر مدیریتی است، گفت: در حال حاضر 
مسئولین ما نیز از همین دانشگاه ها فارغ التحصیل شده اند و 

باید در مسائل پژوهشی پیشقدم باشند.
انتقال پایتخت امکان پذیر نیست

محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران نیز در این همایش 
اظهار داشت: بنده معتقدم از جهت علمی و کارشناسی که 
تاکنون صورت گرفته اس��ت انتقال پایتخت اقدام درس��تی 
نیس��ت و ن��ه در ح��وزه اجرایی و نه مجموع��ه مدیریتی و 
تصمیم گیری هایی که وجود دارد فارغ از اینکه بودجه ای در 
اختیار دولت است یا خیر، انتقال پایتخت امکان پذیر نیست.

وی ادام��ه داد:  ته��ران ح��دود یک درصد از وس��عت 
جغرافیایی کش��ور را دارد ولی 23درصد از جمعیت کش��ور 

در آن متمرکز شده اند.

احمد پورنجاتی عضو حزب منحله مشارکت نوشت: هنر مشاوران روحانی 
»به به! قربان عالی بود« گفتن است. 

به گزارش فارس پس از روی کار آمدن دولت یازدهم، اصلاح طلبان سعی داشتند 
با ایجاد فضا س��ازی رس��انه ای خود را پیروز انتخابات ریاست جمهوری نشان دهند. 
در این میان خواسته های خاص این جریان از دولت روحانی مانند تلاش برای رفع 
حصر سران فتنه و آزادی برخی محکومان فتنه 88 و بکارگیری عناصر منسوب به 
جریان اصلاحات در پس��ت های مهم و حیاتی کش��ور، همواره از طریق رس��انه های 
وابسته به این جریان و به شیوه های خاص مطرح بود. اما با گذشت چند ماه از آغاز 
به کار دولت یازدهم و عدم تحقق خواسته های مورد نظر این طیف،  حمله های گاه و 
بیگاه و کنایه های اصلاح طلبان به دولت یازدهم به دلیل برخی تصمیمات و اقدامات 
اطرافیان دولت، شدت بیشتری یافته است. در همین راستا احمد پورنجاتی عضو حزب 
منحله مشارکت در مطلبی به انتقاد از عملکرد رئیس جمهور و اطرافیانش پرداخت. 
پورنجاتی در این مطلب نوشت: »چه خوب می شد،اگر مقاماتی که برای رسیدن به 
منصب و قدرت،نیازمند رای مستقیم شهروندان هستند،به ویژه رئیس جمهوری که 
می بایست خود را در گستره ملی در معرض انتخاب مردم قرار دهد،آرشیو محرمانه ای 
را از تصویر جلس��ه ها و دیدارهایی ک��ه در دوره »رایزنی و جلب نظر و مددجویی و 
مشورت خواهی و ...التماس دعا« با چهره ای گشاده و منت پذیر و سپاسگزار، با صغیر 
و کبیر برگزار کرده در گنجه خانه اش نگهداری می کردند. وی ادامه داد: برای اینکه 
پس از اس��تقرار بر عرش کبریایی مسئولیت، هر از گاهی، دور از چشم» اهل- بیت 
و دیوانخانه پر از مشاور و دستیاران ویژه و غیرویژه« که همه هنرشان »به به ،قربان 
عالی بود. خسته نباشید!« گفتن است، به تماشای آن صحنه های سراسر »استمداد 
و نمایش وسعت نظر و احساس و ابراز نیاز به مشورت دیگران و قربان صدقه رفتن 
برای حتی کوچک ترین پیشنهاد یک شهروند معمولی« بنشینند. پورنجاتی همچنین 
نوشته است: البته بی اطلاع نیستم که برخی از اعضای دولت آقای روحانی که دچار 
»کس��الت خود ذوالفنون پنداری« نیس��تند، هوش��مندانه به این شیوه خردمندانه 
بهره گیری از »عقل جمعی« به ویژه رجوع فروتنانه به نهادهای غیردولتی و صنفی و 
اجتماعی توجه کرده اند و البته بهره اش گوارای وجود شهروندان و خود این مدیران!

وی ادامه داد: اما، انگاری در قلمروی اصلی دولت، یعنی حوزه ریاست جمهوری 
و حتی شخص جناب روحانی، از چنین سازوکاری نشان نمی بینم!

رئیس جمه�ور در همایش  روز ملی مهندس تورم 
بهمن ماه را صفر اعلام کرد!

حجت الاس��لام روحان��ی رئیس جمهور کش��ورمان در 
همایش روز ملی مهندس که روز گذشته در برج میلاد برگزار 
شد، گفت:  اینکه می گویند ایران در این راستا مخفی کاری 
ک��رده، دروغ بزرگی اس��ت. ما اول ب��رای اخذ تکنولوژی به 
سراغ اروپایی ها رفتیم. اگر می خواستیم مخفی کاری کنیم، 
در تصمیمم��ان این مس��ائل را با یک کش��ور غربی مطرح 
نمی کردیم. این که ما چنین موضوعی را با آنها مطرح کردیم 

نشان می دهد که ما چیزی را مخفی نکردیم.
وی ب��ا بیان اینکه بخش بزرگ��ی از افتخارات از جمله 
فناوری ه��ای نوین ما مرهون تلاش و خدمات مهندس��ین 
ماس��ت به افتخارات کشورمان در مسائل مربوط به هوافضا 
و دس��تاوردهای ماهواره ایمان اشاره و خاطرنشان کرد: باید 
اینجا مسائل سیاسی را کنار بگذاریم. کار سیاسی مربوط به 
انتخابات است. در علم و فناوری و افتخارات ملی این خط و 
آن خط و این جناح و آن جناج فرقی نمی کند. مهندس��ین 

راست و چپ ما کنار هم سانتریفیوژها را راه انداختند.
دیپلمات های ما افتخار کشور هستند

روحانی در ادامه با تأکید دوباره بر مس��ائل هس��ته ای، 
اظهار داشت: ما در مسیر هسته ای هستیم و هنوز زود است 
تا قضاوتی داشته باشیم، اما به هر ترتیب دیپلمات های ما در 
میدانی رفتند که بزرگ ترین قدرت ها در آن حضور دارند و ما 
در مورد مسائل فنی و حقوقی و سیاسی با آنها حرف می زنیم 

و تاریخ شهادت می دهد که ما دست کمی از دنیا نداریم.
وی ب��ا بیان اینکه ما هماوردی ه��ای خوبی داریم و در 
میدان رقابت موفق هستیم،  افزود: در مذاکرات چه ما موفق 
ش��ویم و به توافق برسیم و چه این طور نشود دیپلمات های 
ما افتخار کش��ور ما هستند. همان طور که مهندسین ما در 

بخش های مختلف تلاش می کنند.

به گزارش ایس��نا، روحانی در ای��ن همایش همچنین 
اظه��ار ک��رد: دولت یازدهم تا امروز ه��ر کجا موفق بوده به 
دلیل حمایت، حضور و تلاش مردم، فرهیختگان و حمایت 
مقام معظم رهبری بوده اس��ت و همه اینها در موفقیت ما 

دست به دست هم داده اند.
تورم بهمن ماه صفر بود

وی در ادام��ه گف��ت: آنها که با اقتصاد س��روکار دارند 
می دانند ماه بهمن و اسفند دو ماهی است که بیشترین تورم 
در طول 12 ماه را داراس��ت و ما سال گذشته تورم بهمن و 
اس��فند را خیلی پایین آوردیم بطوریکه تورم بهمن ماه 5.5 
درصد بود. این در حالی است که با توجه به جلسات اقتصادی 
با حضور اقتصاددان ها، که هر هفته دو بار من در این جلسات 
حضور پیدا می کنم، ای��ن موضوع مورد توجه قرار گرفت و 

مرکز آمار دیروز این موضوع را اعلام کرد که تورم ما در ماه 
بهمن امسال صفر بود و این اولین بار است که تورم بهمن ماه 

صفر اعلام می شود.
 روحان��ی اضافه کرد: در حال حاضر ما در زمینه  آب و 
محیط زیس��ت مشکل داریم و مهندسین می توانند در این 
راس��تا نقش خود را ایفا کنند. این دولت در خوزس��تان و 
سیستان و بلوچستان و استان های غربی کار بزرگی را آغاز 
کرده و صدها هزار هکتار را زیر شبکه آبیاری مدرن خواهد 
برد و چنانچه ظرف یکی دو س��ال آینده ش��اهد تحول در 

خوزستان خواهیم بود.
باید از منافع زودگذر به خاطر منافع ملی بگذریم

وی با مورد توجه قرار دادن شرایط محیط زیستی در 
کشور و فاصله بین هوای تهران تا اهواز، گفت: به هر ترتیب 

روزهایی هوای ما مش��کل دارد در حالی که مردم زندگی 
سالم می خواهند. اگر ابولا هم وجود داشته باشد باید با آن 
مبارزه کنیم و نمی شود به آن فقط نگاه کرد. آیا در جایی 
که ریزگرد وجود دارد باید دس��ت روی دس��ت بگذاریم؟ 
شاید مهندسین ما بتوانند استفاده از ماسک هایی را مورد 
توجه قرار دهند تا بتوانیم مشکلات زندگی مردم را کمتر 
کنیم. بالاخره این خاک یا در کش��ور ما یا درکش��ور دیگر 
بلند می ش��ود و حل این موضوع زم��ان می برد. هم اکنون 
یکی از بحث های ما با عراق همین مسئله ریزگردهاست و 
به هر ترتیب مهندسین یک کشور دیگر برای عراق و ایران 
مشکل درست کرده اند و آنقدر سد ساختند که برای کشور 

ما نیز مشکل ایجاد شد.
رئیس جمه��ور تأکی��د کرد: بعضی جاه��ا باید از منافع 
زودگذر به خاطر منافع ملی، نظام، کشور و آینده مان بگذریم.

منابع مالی راه آهن سریع السیر تهران 
به اصفهان نهایی شده است 

وی همچنین با اش��اره به خدمات مهندسان در بخش 
راهسازی، گفت: تمامی منابع مالی راه آهن سریع السیر تهران 
به اصفهان نهایی شده و ان شاءالله قطار سریع السیر تهران به 

اصفهان کارش را به سرعت شروع می کند.
رئیس جمه��ور نق��ش مهندس��ین در موض��وع اقتصاد 
مقاومت��ی را نی��ز مورد توجه ق��رار داد و اظهار کرد: در این 
راستا توسعه صادرات غیرنفتی باید مدنظر قرار بگیرد. ضمن 
اینکه باید گفت در این ده ماهه صادرات غیرنفتی ما نسبت 
به س��ال گذش��ته نزدیک به 25 درصد بود و این کار بسیار 

ارزشمندی است.
گفتنی اس��ت، این همایش که به همت جامعه اسلامی 
مهندسین برگزار  شد، تمبر یادبود این همایش توسط رئیس 
جمهور رونمایی و به 22 نفر از منتخبان این جامعه نیز لوح 

تقدیر اهدا شد .

ح�دود ۱۰۰ نماین�ده مجل�س ط�ی نام�ه ای ب�ه 
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور نسبت به 
برخوردهای اخیر با منتقدان، انتقاد کرده و خواستار 
س�عه صدر دولت در برخورد با مخالف�ان و منتقدان 

شدند.
به گزارش تس��نیم، ح��دود 100 نماینده مجلس طی 
نامه ای به حجت الاسلام حسن روحانی نسبت به برخوردهای 

اخیر با منتقدان دولت، انتقاد کردند.
نمایندگان مجلس در این نامه نس��بت به شکایت های 
مکرری که از منتقدان می شود، ابراز گلایه کرده و خواستار 

سعه  صدر دولت در مواجه با منتقدان شدند.
تسهیلات اقساطی مجلس برای تازه عروس و دامادها !

نماین��دگان مجلس در جلس��ه علنی دیروز نیز همانند 
روزهای گذشته به بررسی بخش های درآمدی لایحه بودجه 
پرداختند.  طبق مصوبه مجلس ش��ورای اسلامی زوج های 
مش��مول دریافت وام ازدواج می توانند به  جای دریافت وام 
به صورت نقدی از تسهیلات فروش اقساطی که برای هریک 
از زوجین 100میلیون ریال است، استفاده کنند.  تسهیلات 
مزب��ور توس��ط تولید کنندگان و فروش��ندگان متقاضی که 
عرضه کننده کالاهای بادوام داخلی هس��تند، ارائه می شود 
و بانک ها صرفاً پرداخت اقساط را تقبل می کنند. بانک ها و 
مؤسسات اعتباری موظفند با درخواست فروشنده پس از اخذ 
تضمین های لازم از زوجین، پرداخت اقساط را تقبل کنند.

خب��ر دیگر آن که نمایندگان تبصره  س��پرده گذاری دو 
میلیارد دلاری صندوق توس��عه مل��ی در یکی از بانک های 
عامل دولتی برای تقویت بنیه دفاعی را برای بررسی بیشتر 

به کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ارجاع دادند. 
بهارس��تان نشین ها همچنین تبصره الحاقی 11 لایحه 

بودج��ه را که در مورد تخفی��ف 50 درصدی بلیط هواپیما 
ب��ه خانواده ش��هدا و ایثارگ��ران بود، به کمیس��یون تلفیق 
بازگرداندند. مجلسی ها از سوی دیگر  ایرادات شورای نگهبان 
به سه ماده از طرح الحاق موادی به قانون تنظیم بخشی از 
مقررات مالی دولت را رفع کردند.خبر دیگر این که با تصویب 
نمایندگان مجلس 2 هزار میلیارد ریال از منابع قرض الحسنه 

بانک ها برای کمک به زندانیان نیازمند اختصاص یافت. 
افزایش قیمت شماره گذاری خودروها با اجازه مجلس 
نمایندگان در ادامه با الحاق تبصره ای به لایحه بودجه، 
به نیروی انتظامی اجازه دادند قیمت شماره گذاری خودروها 
را افزایش دهد. براس��اس مصوبه دیگر مجلس سقف اجرای 
طرح های نفت و گاز، بهینه س��ازی، کاهش مصرف انرژی و 
توس��عه اس��تفاده از انرژی های تجدیدپذیر در س��ال 94 تا 
سقف 50 میلیارد دلار و 500 هزار میلیارد ریال تعیین شد.
معافیت کشاورزانی که دچار حوادث غیرمترقبه از جمله 
خشکسالی شده اند، از پرداخت جریمه و حق بیمه اجتماعی، 
افزای��ش 4 درصدی تعرفه واردات لوازم صوتی و تصویری و 
لوح فش��رده و امهال وام های اش��خاص حقیقی و حقوقی از 
س��وی بانک های دولت و غیردولتی به مدت 3 سال از دیگر 

مصوبات نمایندگان در جلسه علنی دیروز بود. 
علی لاریجانی رئیس مجلس در پایان جلسه علنی دیروز 
از کمیسیون تلفیق خواست با تشکیل یک جلسه فوری موارد 
درآمدی ارجاعی و س��قف درآمدهای بودجه سال آینده را 
مورد بررسی و تصویب قرار دهد. نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی با آن موافقت کردند.
سپرده گذاری ۴/8 میلیارد دلاری 

در بانک ها خلاف مصالح ملی
الی��اس نادران نماینده مردم تهران در مجلس ش��ورای 

اس��لامی در مخالفت با س��پرده گذاری 4/8 میلیارد دلاری 
منابع صندوق توسعه ملی در بانک ها برای اجرای طرح های 
توس��عه ای در میادین مشترک نفتی و گازی توسط شرکت 
دولتی تابعه وزارت نفت، گفت: این س��رمایه گذاری خلاف 
مصالح ملی اس��ت.  نادران در یک اخطار قانون اساس��ی در 
صحن علنی مجلس گفت: در حال حاضر آنچه که تصویب 
می شود خلاف سیاست های کلی و نیز خلاف فرمایشات مقام 
معظم رهبری و همین طور خلاف تدابیر است. ما نمی توانیم 
خلاف آنها رای بگیریم. وی با بیان اینکه کمیسیون تلفیق 
در راستای بررسی سپرده گذاری 4/8 میلیارد دلاری از منابع 
صندوق توسعه ملی در بانک ها توضیح و توجیه می کند، گفت:  
ما در مجلس سهم صندوق توسعه ملی را از 32 درصد به 20 
درص��د کاهش دادیم و برای 2 مجوز دیگر هم رای گرفتند 
که خلاف قسمی است که هیئت رئیسه به آئین نامه داخلی 
مجلس خورده اس��ت.  نادران اضافه کرد: بنده واقعا نگران 
هستم که بر سر صندوق توسعه ملی هم همان بلایی بیاید 
که بر سر حساب ذخیره ارزی آمده، زیرا قرار نبوده دولتی ها 
به آن تعرض کنند و از منابعش بردارند، زیرا در این صورت 

دیگر چیزی برای بخش های غیردولتی باقی نمی ماند. 
نماینده مردم تهران در مجلس اضافه کرد: بنده معتقدم 
سپرده گذاری 4/8 میلیارد دلاری از منابع صندوق در بانک ها 
خلاف سیاست های کلی نظام و نیز اصل 110 قانون اساسی 
اس��ت، بنابراین اگر هیئت  رئیس��ه اخط��ار را وارد می داند، 
رای گیری کند. حجت الاسلام ابوترابی فرد نایب  رئیس مجلس 
که ریاست جلسه علنی مجلس را بر عهده داشت، در پاسخ 
ب��ه تذکر و اخطار الیاس نادران، گف��ت: بنده این اخطار را 
وارد می دانم، اما عرضم این اس��ت که در جلساتی که بنده 
در کمیسیون تلفیق حضور داشتم، معتقدم چون این مصوبه 

خلاف قانون برنامه پنجم است در نتیجه نیازمند دو سوم رای 
نمایندگان مجلس است. وی افزود: ما در مجلس بیشترین 
فرصت را برای شرکت ملی نفت و شرکت تابعه فراهم آوردیم 
تا برای سرمایه گذاری به خصوص در حوزه مخازن مشترک 
اقدام کند. نایب  رئیس مجلس با بیان اینکه این یک ادبیات 
مشترک بین مجلس و دولت بوده که تا جایی که می توانیم 
دس��ت وزارت نفت برای توسعه میادین نفتی و گازی را باز 
بگذاریم که تصمیمات خوبی نیز در مجلس گرفته شده، اما 
بحث این اس��ت که آیا ما از صندوق توس��عه ملی برداریم و 
برای شرکت دولتی تابعه ذیربط وزارت نفت اختصاص دهیم؟ 
حجت الاسلام ابوترابی فرد ادامه داد: تمام منبعی که در 
اختیار صندوق توسعه ملی قرار دارد، توسط بانک های عامل 
عملیاتی می ش��ود و این صندوق نیز یک ریال را به صورت 
مستقیم پرداخت نمی کند و آنچه در اختیار بانک های عامل 
می گذارد به صورت تس��هیلات در اختی��ار متقاضیان قرار 
داده می ش��ود. وی تصریح کرد: براساس قانون برنامه پنجم 
توسعه متقاضیان دریافت کننده تسهیلات از صندوق توسعه 
ملی باید فقط بخش غیردولتی باش��د، البته این تسهیلات 
نیز باید با الهام از سیاس��ت های کلی ابلاغی از س��وی مقام 

معظم رهبری صورت گیرد.
سوال ۳۰ نماینده از وزیر کشور

30 تن از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در سوالی 
از عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کش��ور نس��بت به سخنان 
وی در گردهمایی مبارزه با موادمخدر واکنش نشان دادند. 
س��وال نمایندگان از وزیر کشور در حالی است که دفتر وی 
در اطلاعیه ای اخبار برخی رسانه ها به نقل از رحمانی فضلی 
در م��ورد ورود پول قاچاق مواد مخدر به چرخه انتخابات را 

تکذیب و رد کرده بود.

۱۰۰ نماینده مجلس در نامه ای به رئیس جمهور: 

دولت در برخورد با منتقدان سعه صدر داشته باشد 

رئیس جمه�ور در اولی�ن کنفران�س وزرای علوم 
جنب�ش عدم تعهد تاکید کرد: دسترس�ی به علوم از 
حقوق اولیه افراد و کشورها بوده و دولت و شهروندان 
هیچ کشوری را نباید به بهانه های واهی از دسترسی 

به دانش محروم کرد. 
حجت الاسلام حسن روحانی در کنفرانس وزرای علوم، 
فن��اوری و نوآوری جنبش عدم تعهد که در س��الن اجلاس 
س��ران برگزار شد، با بیان اینکه این اجلاس از اعتبار بالایی 
برخوردار است زیرا علوم میراث مشترک بشریت است، گفت: 
همچنان که برای پیش��رفت علم و فناوری نمی توان مرزی 
قائل شد گسترش و توسعه آن هم جدای از مبدا جغرافیایی، 

مرزهای سیاسی را به رسمیت نمی شناسد. 
وی ب��ا بی��ان اینکه ب��رای فراگیری و بس��ط علم هیچ 
مرزی وجود ندارد، افزود:  دسترس��ی به علوم و فناوری یک 
حق از حقوق اساس��ی بشر به شمار می رود و در کنار اینها 
می توان گفت که منافع ناشی از توسعه علوم و فناوری مرز 

نمی شناسد. 
روحانی با اش��اره به اینکه یک��ی از اصول جنبش عدم 
تعهد، ارتق��ای منافع و همکاری های متقابل اس��ت، اظهار 
داش��ت: تحولات بنیادین چند دهه گذشته، تجدیدنظر در 
نقش و آینده جنبش عدم تعهد را برای همخوان س��اختن 

آن با نیازهای دنیای جدید الزامی کرده است. 
وی با بیان اینکه بس��یاری از کش��ورهای عضو جنبش 
عدم تعهد متاس��فانه علیرغم در اختیار داشتن بنیه  علمی 
قابل قبول، فاقد حلقه ارتباطی میان صنعت و علوم هستند 
و هزینه های زیادی صرف تربیت نیروهای انس��انی می شود 
که به نحو مطلوب به ثروت تبدیل نمی شود، گفت: بنابراین 

کشورهای صنعتی زمینه های جذب نیروهای علمی و تربیت 
ش��ده کشورهای در حال توس��عه را فراهم می آورند پس تا 
هنگامی که سیاس��تگذاران کشورهای در حال توسعه قادر 
به اصلاح وضع و برقراری حلقه مفقوده میان علوم و صنایع 

نباشند فرار مغزها ادامه خواهد داشت. 
روحانی با بیان اینکه مردم کشورمان در طی دوازده سال 
اخیر تنها به دلیل پیگیری حق مسلم خود برای دستیابی به 
دانش فناوری نوین انرژی هسته ای تحت شدیدترین فشارها 
هستند، ابراز داشت: مجریان تحریم ها و کسانی که مدیریت 
امنیتی کردن بحث هسته ای ایران را بر عهده دارند به خوبی 

از نیات و اهداف مردم و دولت ایران آگاهند و امروز کس��ی 
در جهان نمی تواند مدعی شود برنامه هسته ای ایران ماهیت 
غیرصلح آمیز داشته است. این رفتارهای سلطه جویانه مصداق 

بارز تحمیل تبعیض علمی است. 
وی به ضرورت ایجاد ش��بکه علمی میان دانشگاه های 
کش��ورهای عضو جنبش ب��رای تبادل اطلاعات اش��اره  و 
خاطرنشان کرد: پیشنهاد می کنم مرکز همکاری های علمی، 
فناوری و نوآوری به میزبانی ایران شکل بگیرد تا این مرکز 
ساختار مناس��بی برای همکاری اعضای غیرمتعهد با هم و 

همزمان با سایر کشورهای توسعه یافته داشته باشد. 

به گزارش ایس��نا، رئیس جمهور در پایان با بیان اینکه 
س��ال 2015 برای همه کشورهای عضو جنبش عدم تعهد 
سال بااهمیت است، تاکید کرد: در حالی که مذاکرات جهانی 
برای تبیین دستور کار بین المللی توسعه در دهه های آینده 
در جریان است، نشست بین المللی تامین منابع مالی توسعه 
برگزار می ش��ود و همزمان مذاکرات مربوط به س��ند جدید 
تغییرات اقلیمی ادامه دارد پس برگزاری اولین نشست علوم 
و فناوری جنبش عدم تعهد فرصت مغتنمی برای هم اندیشی 

بیشتر کشورهای عضو است. 
گفتنی اس��ت اولین اج��لاس وزرای علوم عضو جنبش 
عدم تعهد از روز یکش��نبه به مدت 3 روز در تهران آغاز به 

کار کرده است.
ایران از بزرگ ترین قربانیان تبعیض علمی 

در جهان است
جمهوری اس��لامی از جمل��ه بزرگ ترین قربانیان 

تبعیض توسعه علم و فناوری در جهان است.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران؛ فره��ادی با بیان 
اینکه ایران قربانی تبعیض علمی در جهان است، گفت : 
کش��ورهای غربی به مسئله رش��د و توسعه در دیگر 
کشورها نگاه سیاسی دارند اما جمهوری اسلامی ایران 

نمونه بارزی در شکستن این حصارها است.
وزی��ر عل��وم با اش��اره ب��ه اینکه هم��کاری میان 
کش��ورهای جنبش عدم تعه��د بهترین راه حل برای 
دور زدن محدودیت های علمی ایجاد ش��ده توس��ط 
غرب اس��ت، افرود: ایران با ای��ن جهت گیری از همه 
کشورهای عضو جنبش عدم تعهد درخواست همکاری 

متقابل دارد.

با حضور رئیس جمهور

كنفرانس وزرای علوم جنبش عدم تعهد برگزار شد

روحانی:

تورم بهمن ماه صفر بود!

سخنرانی سیدهادی خامنه ای در دانشگاه آزاد کرمان که طی آن به 
تطهیر چهره فتنه گران پرداخته بود، با اعتراضات دانشجویان ناتمام ماند.

بعد ازظهر سوم اسفند، هادی خامنه ای در دانشگاه آزاد کرمان برنامه سخنرانی 
داشت اما این مراسم با اعتراض تعداد کثیری از دانشجویان ناتمام ماند.

وی در بخشی از سخنرانی خود به تطهیر فتنه گران پرداخت که با عکس العمل 
دانشجویان ارزشی حاضر در مراسم مواجه شد.

معترضان در این مراس��م با س��ر دادن ش��عار »مرگ بر فتنه گر« به سخنان 
نامب��رده اعت��راض کردند که نهایتا به درگیری جزئی میان دانش��جویان موافق و 

مخالف نیز منتج گردید.
اعط��ای تریبون به هواخواهان فتنه گران در حالی رخ می دهد که دولتمردان 
تدبیر و امید پیشتر مانع از سخنرانی تعداد زیادی از شخصیت های برجسته اصولگرا 

در جریان مراسم 16 آذر سال جاری شده بودند.

در پی اعتراضات گسترده دانشجویی

سخنرانی  سید هادی خامنه ای در حمایت از 
در همایش تمرکززدایی و ساماندهی پایتخت مطرح شد                                                   انتقال پایتخت صرفه اقتصادی و سیاسی نداردفتنه گران ناتمام ماند


